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محمدرضـــا داورزنـــی مشـــاور وزیـــر ورزش، تجـــارب زیادی 
از ســـال ها مدیریتـــش دارد. او حکـــم جراحـــی را دارد کـــه 
با شـــنیدن علائـــم، بیماری را ســـریع تشـــخیص می دهد. 
داورزنی این روزهـــا به احمد دنیامالی وزیر ورزش مشـــاوره 
می دهد. همـــکاری آنها نوید روزهای خوبـــی را برای ورزش 
می دهد. با او درباره مسائل مختلف ورزش صحبت کردیم 

کـــه خواندنش خالی از لطف نیســـت.
 صحبت را با ورود شما به عرصه مدیریت ورزش 

شروع می کنیم؛ وقتی وارد والیبال شدید کسی فکر 
نمی کرد بعد از سال ها کارنامه پرباری از والیبال به نام 
محمدرضا داورزنی ثبت شود. تا به امروز به ایده هایی 

که می خواستید رسیدید؟
مـــن قبـــل از انقـــلاب وارد ورزش شـــدم و با شـــروع جنگ 
تحمیلی هم وارد مدیریت ورزشـــی شـــدم. مـــا اوایل جنگ 
در دفاع مقدس متوجه شـــدیم، یکســـری از جاها مشکل 
داریـــم و بـــه همراه تعـــدادی از دوســـتان مثـــل بیابانی که 
قهرمان کشـــتی بود و مســـئولیت ورزش ســـپاه را داشت، 
6-5 مـــاه بعداز شـــروع جنگ احســـاس کردیم کـــه نیاز به 
کار در برخـــی از حوزه هـــا داریـــم. بهـــار ســـال 61 همزمان 
بـــا درگیری های متعـــدد دوره هـــای مختلفی طراحی شـــد 
کـــه برنامه ریـــزی اش بـــا بیابانـــی و مـــن بـــود. تصمیـــم بر 
این شـــد تـــا در دوره هـــای آموزشـــی در جنگ کوهســـتان 
و همچنیـــن جنگ شـــهری شـــرکت کنیـــم و هـــم در این 
بخـــش مربی شـــویم و هـــم مربی تربیـــت کنیـــم. در آن 
مقطـــع 1500 مربـــی در حوزه هـــای مختلـــف تربیت شـــد. 
یکـــی از اثرات آن فعالیـــت، تربیت 60-50 هزار نفر شـــناگر 
بـــرای عملیـــات والفجر 8 در فـــاو بود. بعـــد از پایان جنگ 
مرحـــوم غفوری فرد خواســـت که به ســـازمان تربیت بدنی 
کمک کنم. ســـال 71-70 من با مدیرکلی اســـتان کردستان 

کارم را شـــروع کردم.
 خودتان خدمت در استان را انتخاب کردید، نه؟

من ســـرباز مملکت بودم. در دوره جنگ ســـرپل ذهاب و 
قصرشـــیرین و کرمانشـــاه بودم و یکـــی دو عملیات هم به 
کردســـتان رفتم، بیشـــترین زمان را در منطقه کرمانشـــاه 
از ریجـــاب تا ســـومار درگیـــر جنـــگ بودیم. تعـــداد زیادی 
از بچه هایـــی کـــه در ورزش بودنـــد آن زمـــان در رســـته ای 
در شهرســـتان ها فعـــال بودند و بـــه تربیـــت مربی کمک 
کردنـــد. آقاجانـــی در کوهنـــوردی، حبیـــب الله ناظریان در 
کاراتـــه یا کاظـــم یزدانـــی در جـــودو، آن زمان این افـــراد در 
کمک به ارتقای توان رزم نیروهای مســـلح، بســـیج و سپاه 

نقش داشـــتند.
 یعنی مقوله آموزش مهم بود؟

نیـــاز آن زمـــان بـــود. محمود شـــائیک رئیس فدراســـیون 
کوهنوردی بود یا خلیلیان که رئیس فدراســـیون پزشـــکی 
بـــود یا مرحوم صفـــارزاده در رشـــته ای در شهرشـــان فعال 
بودنـــد و آمدنـــد هـــم بـــه مدیریـــت ورزش نیـــروی زمینی 
ســـپاه در جنگ کمـــک کردند و هـــم آمـــوزش می دیدند و 
هم آموزش می دادند و مســـئولیت داشـــتند. ما سپاه را به 
عنوان شـــغل انتخاب نکرده بودیم بلکـــه آن زمان وظیفه 
بود. در آن زمان شناســـایی می شـــد که در چـــه چیزی نیاز 
به آموزش داریم. تربیت بدنی ســـپاه ســـازماندهی می کرد 
بـــا اســـتفاده از مربیان نیروهـــا را آموزش دهـــد و خودش 

مربـــی تربیت کند.
 شما در جنگ دنبال آموزش هم بودید. اما حالا 

آموزش کمرنگ شده و همه دنبال موفقیت هستند.
حضـــرت آقا یک نکتـــه کلیدی دارند که اگر قـــرار نبود هیچ 
کاری انجـــام دهـــم، آدم تربیـــت می کـــردم. آن چیزی که 
ضرورت کشـــورمان اســـت. جنگ نکته ای را به مـــا یاد داد 
که بـــرای برون رفت از مشـــکلات باید نیـــرو تربیت کنیم.  
حالا که نســـل پویـــا و خوش فکری داریـــم، می توانیم آنها 

را تربیت کنیم.
برخـــلاف چیـــن کـــه ورزشـــکارانش بـــا اســـتعدادیابی در 
المپیـــک مـــدال می گیرنـــد، در ورزش ایـــران ایـــن حلقـــه 
مفقـــوده وجـــود دارد. در هر کشـــور پیشـــرفته ای ســـاختار 
باید سیســـتماتیک باشـــد، نـــه جزیـــره ای. دانش آمـــوز از 
6تا18ســـالگی در اختیـــار آموزش و پرورش اســـت و بعد از 
آن به دانشـــگاه و ســـربازی می رود. برای هرکـــدام وظایفی 
تعریف شـــده اســـت. برای آموزش و پرورش در مقطع 6 تا 
18ســـال، وزارت علوم یا نیروهای مســـلح کـــه چه وظایفی 
در تربیـــت فرد دارنـــد. همه آنها در یک راســـتا هســـتند و 
خروجی اش بـــه هم ربط دارد. اگر کســـی قهرمان المپیک 
می شـــود یا ژاپـــن، چین و کشـــورهای اروپایی در رشـــته ای 
موفـــق می شـــوند، آنهـــا به صـــورت حلقـــه پیوســـته با هم 
کار می کننـــد. امـــا در کشـــور مـــا آمـــوزش و پـــرورش برای 
خـــودش برنامـــه دارد، فدراســـیون ها و نیروهـــای مســـلح 
هـــم برای خودشـــان. البته هـــر از گاهی کـــه تعاملاتی بین 
آنهـــا صورت می گیرد بـــرای آنها نتایـــج موفقیت آمیزی هم 

داشـــته است.
 چه بسا این مسأله در تربیت مدیر هم یقه ما را گرفته 

است.
دقیقاً. دســـت های اجرایی در مملکت ما، همه آنهایی که 
کار اجرایی انجـــام می دهند. برای من قابل هضم نیســـت 
کشـــوری که در حوزه انرژی نفت و گاز حـــرف اول را در دنیا 
می زند. ما کشـــوری هســـتیم بـــا یک درصد جمعیـــت دنیا 
و یک درصد ســـرزمین دنیـــا. بعضی ها می گوینـــد 12درصد 
منابـــع دنیـــا را در اختیار داریم و با این وصف باید مشـــکل 

داشته باشـــیم در تأمین آب و برق و گاز؟
 این مسأله به مدیریت برمی گردد.

 وقتی می گوییم سیســـتماتیک یعنی اظهارنظر یک مسئول 
در نرخ دلار تأثیر می گذارد یا ســـخن یک مســـئول در سایر 
معادلات کشـــور تأثیر می گـــذارد. ما نباید مشـــکل گندم و 
سیب زمینی و پیاز داشـــته باشیم. ما نباید مشکل سوخت 
داشـــته باشـــیم که بگوییم مصرف بنزین بالا رفتـــه و باید 
وارد کنیم. ایران کشـــوری است با ســـابقه 8-7هزار ساله. 

 مدیریت در ورزش نکته ای طلایی است که اشاره 
کردید. خریدهای فوتبال مهیج است؛ اما پول هایی 

که رد وبدل می شود ما را غافلگیر می کند.
افـــراد وقتـــی در جای خودشـــان باشـــند کارشـــان را خوب 
انجام می دهنـــد. مثلاً صفایـــی فراهانـــی در فوتبال حضور 
چشـــمگیر و خوبی داشـــت و خوب هم کار کـــرد، هم پول 
 آورد، هم تأمین منابع  کرد و هم مدیریت درســـتی داشـــت. 
زمانی که مـــن به والیبال آمـــدم والیبال 99درصد وابســـته 
به پـــول دولت بود. البته مرحـــوم یزدانی خرم تلاش زیادی 
کرد تا منابعی را تأمین کنـــد و این عدد به بیش از 80درصد 
منابـــع غیردولتـــی رســـید. روز اول که با من صحبت شـــد 
بیایم یـــک بحث طولانی بـــا مهندس علی آبادی داشـــتیم، 
در آن مقطع والیبال ششـــم آســـیا بود. ســـال قبـــل هم در 
غرب آســـیا به قطـــر باخته بود و شـــرایط خوبی نداشـــت، 
یعنی از 2002 تا 2006 افت داشـــتیم. وقتـــی مطرح کردم که 
باید قهرمان آســـیا شویم و بازی های آســـیایی و به المپیک 
برویم و بـــه لیگ جهانی برســـیم، خیلی از کارشناســـان به 
من خندیدند و گفتنـــد بلوف می زنی و امکانپذیر نیســـت. 
مـــن برای شـــروع کار به دنبـــال مربیانی  رفتم کـــه رویاهای 
ما مثـــل حضـــور درالمپیک و لیـــگ جهانـــی را تجربه کرده 
بودند. ما از پنجم ششـــم آســـیا 2010 به نایب قهرمانی آســـیا 
رســـیدیم و حتـــی در بازی های آســـیایی هـــم نایب قهرمان 
شـــدیم. باز هم راضی نشـــدیم و قهرمانی آســـیا و بازی های 
آســـیایی را می خواســـتیم و صعود بـــه المپیـــک. به همین 
خاطر تلاش 6-5 ســـاله دیگـــری را انجام دادیـــم که 2012 با 
ولاســـکو به لیگ جهانی رســـیدیم. او یکی از تئوریسین های 
والیبـــال دنیا بـــود وهمین حالا با این ســـن تیـــم ملی زنان 
ایتالیـــا را قهرمـــان المپیک 2024 پاریس کـــرد. او تفکرات و 
ذهنیت بچه هـــای ما را تغییـــر داد تا تیم های بـــزرگ دنیا را 

دهیم.  شکست 
 شما در این مدت سراغ گاییچ، ولاسکو، کواچ رفتید 

که آمدن آنها کار کوچکی نبود. اما در فوتبال نقش 
ایجنت ها، آژانس ها و دلال ها خیلی ملموس بود اما 

در والیبال نه.
ما مســـتقیم بـــا این مربیـــان صحبـــت می کردیـــم. من با 
گاییچ، ولاســـکو، کـــواچ، لوزانو، کولاکوویـــچ، الکنو مربیان 
تـــراز اول دنیـــا مســـتقیم و بـــدون دخالت هیـــچ ایجنتی 
صحبت کـــردم. هم ما عملکـــرد آنها را بررســـی می کردیم 
و هـــم آنهـــا تیم مـــا را می شـــناختند. آنهـــا روح تیـــم ما را 

عـــوض کردند. 
 والیبال شانس هم داشته وگرنه ممکن بود فاجعه 

بزرگی مثل ویلموتس برایش رقم بخورد.
مـــن ایـــن اعتقـــاد را نـــدارم، شـــما اگـــر درســـت انتخـــاب 
وتصمیم گیـــری کنیـــد، منجر به این اتفاقات نمی شـــود. ما 
با یک مربـــی قرارداد چهارســـاله می بندیم و بـــا یک مربی 
دیگر 2+2 ســـال قـــرارداد امضا می کنیم و بـــا یک مربی هم 
فقط در یـــک مقطع کوتـــاه  همکاری می کنیـــم. به همین 
خاطر رقـــم قراردادهـــا با هم فـــرق می کند. زمانـــی وزارت 
ورزش و فدراســـیون والیبـــال آرژانتیـــن گفتـــه بودند باید 
ولاســـکو به کشـــورش برگردد، ولاســـکو گفت درخواســـتم 
غیرحرفه ای اســـت امـــا مـــن در آرژانتیـــن درس خواندم، 
دانشـــگاه رفتـــم و به این کشـــور عرق دارم، بعداز 30ســـال 

خواســـته اند کـــه به آنجـــا برگـــردم و به آنهـــا کمک کنم.
 دیپلماسی ورزشی اینجا نمود پیدا کرد؟

من بـــه درخواســـت ولاســـکو احتـــرام گذاشـــتم و او حالا 
ایـــران را کشـــور دوم خـــودش می دانـــد. ما رابطـــه خیلی 
خوبی بـــا هم داریم. کـــواچ را ما بعد از ولاســـکو آوردیم که 
نتیجـــه کار او در قهرمانـــی جهان 2014 خیلـــی خوب بود و 
ایتالیـــا و امریکا را شکســـت داد. کـــواچ کارش را انجام داد 
اما خروجی کار ولاســـکو را گرفت و به جمـــع چهارتیم اول 

لیـــگ جهانی هم رســـید.
 این حساسیت ها باعث شد تا والیبال خیلی راحت 

المپیکی شود اما فوتبال حتی از مرحله مقدماتی هم 
صعود نکرد.

ما چالش بزرگی در فوتبال داریم و بیشـــتر از 50 سال است 
که به المپیک نرســـیدیم. ما در رشته های تیمی می توانیم 
جـــزو 10 تیم اول دنیا باشـــیم. ظرفیـــت فوتبال مان خیلی 
بیشـــتر از بقیه رشـــته ها اســـت. چـــرا که فراگیرتر اســـت و 
مـــردم علاقه زیـــادی بـــه فوتبـــال و نتایجش دارنـــد. ما در 
والیبـــال کاری کردیم که بیننده تلویزیونـــی بازی های لیگ 
جهانی در ایـــران به  55 میلیون نفر رســـید.  چون والیبال 
مهم شـــد. در فوتبال راحت تر می شـــود چنین کاری کرد. 

 با این تفاسیر گردش مالی فوتبال در والیبال نیست.
امـــا ســـهم ناکامی هـــای فوتبـــال بیشـــتر از انتظـــار مردم 
اســـت. شـــکی نیســـت که گردش مالـــی فوتبـــال خیلی 
بالاســـت. اما بیـــش از اینکه توجه مســـئولان را به فوتبال 
داشـــته باشـــیم، دخالت هـــای آنهـــا را داریـــم. بابت این 
صحبت هـــای بی پـــرده عذرخواهـــی می کنـــم. اینکـــه از 
مقامات بالا بگویند فلان مربی باشـــد یا نباشـــد در هیچ 
جای دنیـــا این طور نیســـت. مـــا باید متوجه باشـــیم که 
اولویت همه کشـــورها تیم های ملی شـــان اســـت و بعد از 
تیـــم ملی اولویت شـــان باشگاه هاســـت. موضوعات مالی 
و پولی باعث می شـــود کـــه بعضی مواقع در ایـــن موارد به 
اشتباه اولویت را به تیم باشـــگاهی بدهیم. یکی از دلایلی 
که این 50 ســـال باعث شـــد فوتبال ما به المپیک نرســـد، 
همین قصه اســـت. ما می گوییـــم تیم امیـــد همانند تیم 
ملی بزرگســـالان فیفا دی ندارد و نمی شـــود برای این تیم 
برنامه ریـــزی کرد و بعـــد می گوییم مســـئولیت این تیم با 
کمیته ملی المپیک اســـت. من دوره معاونتـــم در وزارت 
ورزش مخالـــف ایـــن قضیه بـــودم و حالا هـــم دنیامالی و 

خســـروی وفا با آن مخالف هســـتند.
 دوستانی که اسم بردید فقط به مجمع می آیند که یا 

رأی بدهند یا دست بالا ببرند؟
ما راجـــع به افـــراد صحبـــت نمی کنیـــم، درباره ســـاختار 
صحبـــت می کنیـــم. دنیامالی ایـــن دیـــدگاه را دارد و او در 
فدراســـیون قایقرانـــی که 10 ســـالی رئیس بـــود، تحولات 
خوبـــی ایجـــاد کـــرد و خیلـــی از غیرممکن هـــا را ممکـــن 
کـــرد. همـــه اینهـــا ممکن می شـــود فقـــط بـــا مدیریت. 
ورزشـــکاران باید در زمان خودشـــان شناســـایی شـــوند. 
فدراســـیون جهانی والیبال رده ســـنی را پاییـــن آورد و  زیر 
17 ســـال جهـــان را راه انداخت که در آســـیا زیر 16 ســـال 
اســـت. این بازیکنان باید در  14-13 سال شناسایی  شوند. 
تعامـــل فدراســـیون با آمـــوزش و پرورش اهمیـــت زیادی 
دارد تـــا بازیکنـــان به تیـــم زیر 16 ســـال برســـند. دختر و 
پســـر در اختیار آموزش و پرورش اســـت و بـــرای برگزاری 
اردو، تمریـــن، بـــازی و مســـابقه باید با آمـــوزش و پرورش 
هماهنـــگ کـــرد و این هماهنگـــی منجر بـــه نتیجه خوب 

می شـــود. مـــا اســـتعداد در مملکت کـــم نداریم.
پیرو این پاسخ نقش پشتوانه سازی چقدر اهمیت 

دارد؟
دنیامالـــی در جلســـات تخصصـــی رشـــته ها تأکیـــد بر بالا 
بردن رقابت بین ورزشـــکاران دارد. ورزشکار نباید خیالش 
راحـــت باشـــد. این راحتـــی خیال باید برداشـــته شـــود و 
بـــه جایـــش نگرانـــی از دســـت دادن جایگاه پیـــش بیاید 
تا تلاش بیشـــتر شـــود. وقتی همیشـــه ســـعی بـــرای بهتر 
شـــدن شـــرایط شـــود، ورزشـــکار برنامه حرفه ای تری پیدا 
می کنـــد. بایـــد ورزشـــکاران ملی پـــوش از اســـتعدادهای 
پشت سرشان احساس خطر داشـــته باشند که می توانند 
جـــای آنها را بگیرند. بودجه لازمه کار اســـت، به ویژه حالا 
کـــه با گرانـــی دلار فدراســـیون ها معتقدند کار ســـخت تر 
شـــده اســـت. ما ملتی هســـتیم کـــه با شـــرایط مختلف 

هماهنگ شـــده ایم.
 با دلار 80  هزارتومانی که نمی شود.

ولاســـکو را با دلار هزارتومان آوردیم و حالا شـــده 80 هزار 

تومان بـــاز کارمان را انجام می دهیم. مشـــکل ما در ایران 
پول نیســـت. این کشور، کشور ســـرمایه داری است و پول 

زیادی در آن هســـت. بعضی ها مدیر هزینه هستند.
 وزیر ورزش نشست های مختلفی را با فدراسیون ها 

برای بررسی وضعیت رشته های ورزشی تا ناگویا و 
المپیک برگزار کرده؛ این ایده را موفق می دانید یا 

نه؟
وزیـــر ورزش پاســـخگوی هر اتفاقی در ورزش اســـت. وزیر 
مســـئولیت پذیر اســـت و احســـاس می کنـــد نبایـــد کارها 
دقیقـــه 90 انجام شـــود. مـــا تا بازی هـــای آســـیایی 2026 
ناگویـــا تقریبـــاً دو ســـال زمان داریـــم و تـــا المپیک 2028 
لس آنجلـــس چهارســـال. نتیجه گیـــری در المپیـــک و 
بازی هـــای آســـیایی 6 ماهـــه اتفـــاق نمی افتـــد. موفقیت 
در المپیـــک نیـــاز به برنامه 5 تـــا 10 ســـاله دارد و بازی های 

آســـیایی برنامه 5-4 ســـاله.
 به خاطر همین مسئولیت تیم ملی امید را به 

فدراسیون فوتبال سپردید؟
صفـــر تـــا صـــد هـــر رشـــته ای بـــا فدراســـیون اســـت. ما 
نمی توانیـــم بگوییم تیم ملی امیـــد در اختیار کمیته ملی 
المپیک باشـــد و مربـــی و سرپرســـتش را کمیته انتخاب 
کند، بعد وســـط مســـابقه ســـه بازیکن را برگردانـــی تا در 

باشـــگاهش بازی کند.
 پس در مسیر توجیه ناکامی و شکست بلوک 

گذاشته اید.
مـــا معتقدیـــم همـــه دوســـتان زحمـــت می کشـــند چـــه 
مهدی تاج و چه رؤســـای فدراســـیون های دیگر. اما باید 
متوجه باشـــیم که اگر نتیجه بخواهیـــم باید ببینیم مردم 
چـــه توقعی دارند. ســـه تیـــم از آســـیا در المپیـــک حضور 
می یابد، چـــرا تیم فوتبـــال ما جـــزو آنها نباشـــد؟ فوتبال 

نماد اقتدار کشور اســـت و باید درخشش بیشتری 
باشد. داشته 

فکر می کنید این هدف با آموزش ممکن 
است؟

در ورزش دانش آمـــوزی بایـــد آمـــوزش و 
پـــرورش مـــا در حوزه کشـــف و پـــرورش 

اســـتعدادها تلاش کنـــد. دانش آموزان 
دختر و پســـر در اختیـــار 33هزار معلم 

ورزش در مدارس هستند. 18 میلیون 
دانـــش آمـــوز در اختیـــار آمـــوزش و 

پـــرورش هســـتند.  بـــا تعامـــل می 
شـــود جهش داشـــت.آموزش و 

پرورش باید در همه رشـــته ها 
بـــه تیم هـــای ملـــی کمـــک 

کنـــد، فرقـــی نمی کند که 
چه رشـــته ای باشد. برای 
مـــن جای ســـؤال اســـت 
که چـــرا در رقابـــت های 
 ، موزشـــگاهی آ جهانـــی 
پرمـــدال  در رشـــته های 

شـــرکت نمی کنیم. 

 سوءمدیریت 
به ورزش لطمه می زند
 بعضی ها 
مدیر هزینه هستند
 مشکل سرخابی ها 
پول نیست 

این چکیده ای از مصاحبه 
دو ساعته ایران ورزشی با 

محمدرضا داورزنی بود، متن 
کامل این مصاحبه را در سایت 

 ایران ورزشی به نشانی
 inn.ir/sport بخوانید.


